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ÉVKÖZI XIV. VASÁRNAP                          B év                            1-3 oldal 

 

Olv.: Ez 2,2-5 – 2Kor 12,7-10 – Mk 6.1-6 

Jézus Názáretben  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

 

Szentmise bevezetése 

A Szentháromság Egy Isten  
nevében köszöntöm a Testvéreket! 

 

Isten az ő teremtéstervében az embert szövetségeseként gondolta el! A világ története, az 
emberi élet története Isten szándéka szerint Isten és ember közös története. Ez a párbeszéd 
Isten és ember között az ember nagy lehetősége! Ugyanakkor napjainkban - sajnos fájdalmas - 
ki kell mondani, hogy éppen Európában mintha ez a párbeszéd megszakadt volna. 
 

Egyre kevesebben vannak, akik részesei akarnak lenni ennek az Isten és ember 
szövetségének, akik párbeszédben szeretnének lenni Istennel! Mi azért jövünk ide 
vasárnapról-vasárnapra, mert ez egy mediációs hely. Isten és ember párbeszédét tanuljuk, 
gyakoroljuk a templomban. Fájdalmas, egyre kevesebben vagyunk egész Európában, akik így 
értelmezzük ezt a mai napot, a vasárnapot. 
 

Gondoljunk az Egyházra és a többi keresztény felekezetre is, hogy a prófétai szó el ne 
hallgasson az Egyház ajkán! A papok, akik a különböző ünnepségeket vezetik, a 
szentmiseáldozat bemutatásának irányítói és minden más prédikátor gondoljon arra, hogy 
közvetítő Isten és ember kapcsolatában.  
 

Ajánljuk fel ezt a szentmisét elsősorban most a magyar Egyházért, hogy a küldetését töltse 
be. A lényeges kérdésekben hallassa a szavát, mert Isten előtt felelős ezért a kapcsolatért, 
Isten és ember kapcsolatáért. Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket, mert az Egyház Önök, az 
Egyház mi vagyunk, mi mindannyian. 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Ne csodálkozzunk azon, hogy Jézus csodálkozott a názáretiek 
hitetlenségén. Hiszen annyi mindent tapasztaltak, még mondják is, hogy a csodák, amiket 
Jézus tett, azok csodálatra méltók. Egyébként azon szoktunk csodálkozni, ami olyan világ 
üzenete, ami nem magától érthető. A csoda és a csodálkozás ebben az értelemben is 
értelmileg összetartozik. A csoda az, amikor az Isten belenyúl a világ történetébe és valami 
olyan történik, ami nem magától értetődő az emberek számára. 
 

Ilyenkor csodálkoznak és ez a csoda. Ne csodálkozzunk azon, ha én is csodálkozom, hogy ide 
jutott a kereszténységben született Európa. Ide jutottunk az üres templomok világába és 
mindössze ennyien vagyunk, akik részt akarunk venni a jövőben is az Istennel közös életben. 
Nem akarunk azok közé tartozni, akik nem jönnek már ide, mert építik a maguk istennélküli 
világát. Mindez juttatta oda a világot, ahol van. 
 

A mi számunkra ez különösen fájdalmas, mert Európa keresztény Európa. A keresztény 
Európa volt a világ tanítómestere. Erről oly szívesen hallgatnak. A legkülönbözőbb 
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fogalmakkal találkozunk ebben a hitetlen világban, mindegyikről előbb-utóbb kiderül, hogy 
keresztény szülemény, a keresztény igazságrendszerből származik. Éppen ezzel a mai 
üzenettel kapcsolatosan a mediáció.  Napjainkban divatos fogalom lett válságos helyzetben, 
rendkívüli problémás helyzetekben mediátort keresnek. 
 

Minő érdekes, addig, amíg Istennek helye volt az emberi gondolkodásban, addig elegendő 
volt az Isten üzenete mediátorként. Ez is keresztény fogalom, mediáció, csak most fölkapták, 
mert tele van a világ gonddal, bajjal, problémával. Ma már minden területen mediátorok 
vannak és azt hisszük ostoba, hitetlen emberek, hogy ezek a mediátorok rendet teremtenek. 
Ne legyünk naivak! Láthatjuk, jobb lett a világunk azzal, hogy hitetlenné váltak az emberek?  
 

Jó, ha tudatosítjuk magunkban, 
az ember igazi méltósága abból származik, 

hogy az Isten a maga képére és hasonlóságára teremtette az embert 

és abból, hogy Isten az emberrel örök szövetségben akar lenni! 

 

Amikor tervezzük rövidke földi életünket, ebből ne maradjon ki az isteni terv! Ne maradjon ki 
az Isten! A bűnbeeséskor elhangzott: ellenkezést vetek közéd és az asszony közé, a te 
ivadékod és az ő ivadéka közé. Az ígéret, hogy Isten nem nyugszik bele, hogy mi emberek 
tönkretegyük a magunk életét. Tönkretegyük azt a világot, amit Isten nekünk teremtett. 
Tönkretegyük a mi istenarcú életünket, ami a boldogságunk forrása! 

 

Az első nagy mediátor az emberi történelemben Mózes, aki az Isten üzenetét képviselte a nép 
számára, aki kihozta őt a szolgaság házából és szabaddá tette, mert szövetséget csak szabad 
emberek tudnak egymással kötni. Isten csak felszabadított néppel tudott szövetségre jutni. 

Ennek a szövetségnek a szervezője Mózes volt, aki a tízparancsolatot kapta. Ennek a 
szövetségnek az alapdokumentuma a tízparancsolat, a törvények. Az Ószövetség Istene a 
törvények Istene. Isten az embernek törvényt adott, ha azokat megtartja, akkor nem véti el az 
útját, akkor emberhez méltó útja lesz. Az ószövetségi próféták az Isten gondolatait közvetítik. 
 

Előkészítik az Újszövetséget, a megváltó Jézus eljövetelét. Ezekiel volt a próféta, a közvetítő 
Isten és a nép között, kapcsolat Isten és az ember között. Pál apostol üzenete, a nemzetek 
apostola Isten és az egész emberiség kapcsolatának a megjelenítője. Az evangéliumban az 
egyetlen igazi prófétának, Jézus munkálkodásának kezdetéről hallunk. Jézus az egyetlen 
közvetítő Isten és ember között. Jézus az Újszövetség szerzője. Isten nemcsak a zsidókkal 
akart közös történetet, hanem az egész emberiséggel!  
 

Az értünk Emberré lett Jézus Krisztus prófétálásáról hallottunk. Isten a szeretet Istene, semmit 
nem akar tőlünk, csak szeretni akar bennünket. Rajtunk múlik, hogy engedjük-e, hogy 

szeressen bennünket az Isten! Micsoda felszabadító üzenet! Sokkal nehezebb a 
szeretetkapcsolatban élni, mint a törvényekhez igazodni. Isten és ember, ember és ember 
kapcsolatában más világba jutunk, amikor a szeretet szervezi és rendezi a kapcsolatainkat. 

Vasárnap azért jövünk, mert az Isten szeretetére válaszolunk! 

 

Isten és ember között a megmentő, a megváltó Jézus Krisztus! Olyan akart lenni, mint 

akármelyikünk. Nem akart kiváltságos lenni, a bűnt kivéve mindenben hozzánk akart 

hasonlítani. Ezen, mi botránkozunk. Nem tudják fölfogni, hogy Jézus az Isten Fia. Nem 
tudják fölfogni, hogy Jézus nem egy tanító, próféta csupán, hanem maga az Isten, az ő szava 
az Isten szava! Az Ő példája megmutatja nekünk, hogy milyen az Isten. Botránkoznak Rajta. 
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Mindenütt körüljárt és jót tett és botránkoznak Rajta! Jézus ilyenekre képes, ilyen tanítással 
áll elénk, nekünk is valami közünk kell, hogy legyen ehhez. Tudunk valamiképpen üzenetet 
hordozni Istenről? Mi is tudunk olyan cselekedeteket tenni, amelyek Istent juttatják az 
emberek eszébe? Legfőképpen botránkoztak azon, hogy nem úgy történik az ember 
megmentése, ahogyan azt ők elképzelték. Jön egy nagy vezető, aki megoldja a világ 
problémáit és minden jó lesz. Mi élvezzük mindennek a jó következményeit. 
 

Botránkoztak azon, hogy Jézus arról beszél: Szenvedésével, halálával és föltámadásával 
váltja meg az embert! Ez a legnagyobb botrány a mi számunkra is, hogy nem lehet megváltott 
emberi életet élni önző emberi gondolkodással, önző emberi cselekedetekkel, csak 

szenvedéssel és áldozathozatallal. Csak annak az életében vállalunk részt, akit szeretünk. Ha 
szeretjük, akkor érte minden áldozatot örömmel teszünk, sőt keressük. Gondolkodnak azon, 
hogyan tudnák megmutatni szeretetüket annak, akit nagyon szeretnek? Milyen meglepetést 
tudnának okozni neki, aminek örülne? Ennek beteljesedése, hogy akár életáldozatról is 
beszélhetünk. Minden igazi emberi kapcsolat bizonyos értelemben életáldozat, nem lehet 
másképp összetartozni. Ennek megváltó szerepe van az életünkben. Ezen botránkoztak! 
 

Azért vagyunk kevesen, mert ma is ugyanezen botránkoznak az emberek, mert mindenki a 
maga életét akarja élni. A hitetlenség pontosan ezt jelenti, a hitetlen ember az, aki magának 
él és azt gondolja, hogy ügyeskedéssel mindent a maga javára fordíthat. Nem lehet becsapni 
sem magunkat, sem a másikat, Istent végérvényesen nem! 
 

Ez rendkívül fontos üzenet. Jézus ezzel kezdi működését, hogy helyre akarja állítani Isten és 
ember kapcsolatát, ember és ember kapcsolatát. Mit csinál az Egyház? Néma az Egyház? 
Némák Önök is? A papok is? A hitetlenek azt tesznek velünk, amit akarnak! Az emberi 
kapcsolataink is kiürülnek, mert nincs emberi kapcsolat e nélkül a megváltott gondolkodás 
nélkül. Mindegyikünk mediátor, őrzői vagyunk egymásnak. Felelősek vagyunk egymásért! 

 

Minden emberi kapcsolat vagy az Istenben köt össze bennünket, vagy nem igazi. Nagyon 
fontos, hogy ez a mai üzenet közel kerüljön hozzánk. Kérjük a Jóisten kegyelmét, hogy 
valóban Jézus Krisztus legyen a mi számunkra az a valaki, aki megmutatja, hogyan is tartozik 

össze Isten és ember. Miért tartozik össze?  Mit jelent ez a kapcsolat? Hogyan is tartozunk mi 
egymással össze? Jézus a megmentő, a szabadító, aki mindazt a régi világot, amelyben az 
ember önmagának élt, átalakítja.  
 

A kérdés arról szól, 
hogy emberhez méltó életet akarunk-e élni, vagy sem? 

 

A mi szolgálatunk Isten és ember kapcsolatából él! 

Legyen gyümölcse ennek a kapcsolatnak a világ javára 

és mindegyikünk lelki, testi örömére és boldogságára! 

 

+  A M E N  + 

 

Szentmise befejezése 
Kedves Testvérek! Kívánom mindenkinek azt, hogy az Isten áldását vigyék az embereknek, 
amivel Isten szeretetét tudják kifejezni a másik ember felé! Mi másért lennénk itt, mint azért, 
hogy föltöltődjünk szeretetben isteni igazságokkal, aztán ezekkel járjunk-keljünk a világban, 
mint fényességhordozók. Fontos az Istennel való kapcsolatunk, ápoljuk! 


